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dig alapításának 70. évfordulóját. Eb-
bõl az alkalomból került megrendezés-
re 2021. szeptember 7-8. között az Er-
dõmûvelõk szakmai konferenciája,
melyre szakmai elõadóként megtiszte-
lõ meghívást kaptunk.

A szakmai konferencián a követke-
zõ szakmai elõadást tartottuk meg,
részletesen ismertetve a projekt során
közösen elért eddigi eredményein-
ket:Zsolt Keserû, János Rásó, Károly Ré-
dei, Miklós Támba, Tamás Ábri, Attila
Borovics: Promising black locust (Robi-
nia pseudoacacia L.) variety-candida-
tes in Hungary: a short review. Confe-
rence of Silviculturists. Opoèno, Czech
Republic , September 7-8, 2021.

Merre tovább?
Az együttmûködés során létrehozott új
kísérleti klónokat (fajtajelölteket) jelen-
leg akác iparifa célú faültetvényben vizs-
gáljuk, részben új kutatási módszerek-
kel. A többféle hálózatban létesített

kísérletben vizsgálataink kiterjednek a
dendrometriai mérésekre (teljes fás állo-
mányfelvétel) hozamvizsgálatok céljából,
valamint növényélettani mérésekre – fo-
toszintetikus aktivitás, levélfelület index
(LAI) és normalizált vegetációs index
(NDVI) – egyaránt.   

Az ültetvényes gazdálkodás fejlesz-
tése és az arra alapozott feldolgozóipar
jövõje érdekében új megoldásokat kell
keresnünk. Az egyik nagy jövõ elõtt ál-
ló lehetõséget az ipari célú faültetvé-
nyek szélesebb körû elterjesztése je-
lentheti, amely egyúttal mezõgazdasági
módszerekkel történõ kezelést is ma-
gában foglaló magas színvonalú mun-
kakultúra meghonosítását is eredmé-
nyezi.

Az iparifa célú faültetvények vizsgá-
latának igen nagy gyakorlati jelentõsé-
ge van. A 2020-2030-as idõszakra ha-
zánkban jelentõsebb mérvû fahiány
prognosztizálható. Nemesnyár ültetvé-
nyeink területe fokozatosan csökken. 

Mivel az akác képes alkalmazkodni
a fatermesztés számára kedvezõtle-
nebb termõhelyi viszonyokhoz is, az
akác iparifa ültevények létesítésével
az elõre jelzett lehetséges fahiány
mérsékelhetõ lesz. Ahhoz, hogy jó mi-
nõségû iparifa alapanyagot tudjunk az
ültetvényeken megtermelni, elenged-
hetetlen az olyan növényélettani vizs-
gálatok elvégzése, amelyekre a fenti-
ekben utaltunk.

Az ökológiai adottságok teljes körû
ismerete, korszerû új fajták közter-
mesztésbe vonása, új termesztési tech-
nológiák kidolgozása és gyakorlatba
történõ bevezetése, valamint a teljes
termesztési ciklus zöld beruházási
szemléletû ökológiai, ökonómiai és fi-
ziológiai vizsgálata alapozhatja meg az
ültetvényekben rejlõ lehetõségek teljes
körû kiaknázását. Ehhez további inno-
vációs együttmûködésekre van szük-
ség a tudományos mûhelyek és a gya-
korlati hasznosítók között. 
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Folyamatosan nõ Magyarország fával
borított területe, miközben egyre több,
fenntartható módon felhasználható fa-
anyaggal rendelkezünk – mondta Zam-
bó Péter erdõkért felelõs államtitkár az
Erdõk Nemzetközi Napja alkalmából
tartott sajtótájékoztatón. A Soproni
Egyetem ugyanekkor kétmilliárd forin-
tos kutatási program elindulását jelen-
tette be, amelyben a klímaváltozás el-
leni fellépés keretében az erdõalapú
gazdaság gyakorlati megvalósításának
lehetõségeit vizsgálják.

A kormány elkötelezett az erdõterület
növelése területén, mivel azzal nagy-
ban hozzájárulunk a klímaváltozás ká-
ros hatásainak csökkentéséhez. Az el-
múlt idõszakban sikeresen elindítottuk
az Országfásítási Programot, melynek
keretében két év alatt több mint 42
ezer hektár új erdõ létesítésére pályáz-
tak már a magyar gazdák. A fásítási
kezdeményezéseket több állami min-
taprogram is népszerûsíti, így például
680 hektár erdõt hoztunk létre a Klí-
ma- és Természetvédelmi Akcióterv ke-
retében, a Településfásítási Program-
nak köszönhetõen pedig 1350
településen összesen 36 ezer sorfát ül-
tetünk el – ismertette az államtitkár.

Kitért arra is, hogy az erdõterületnél is
nagyobb arányban nõtt az ország straté-
giailag fontos favagyona. A mintegy 400
millió köbméternyi tartalékból szükség

esetén évente több millió köbmétert még
fenntartható módon lehet hasznosítani.
Az erdõk fenntartható kezelésének pél-
dájaként utalt arra, hogy a természetvé-
delmi szempontok tudatos érvényesíté-
sének köszönhetõen 2010 óta 25%-kal
nõtt az erdõkben a holtfa mennyisége,
amely hozzájárul a biodiverzitás növelé-
séhez, ezáltal javítja az erdõk
ellenálló és alkalmazkodó-
képességét.

Az állami erdõgazdaságok
által mûködtetett és fejlesz-
tett ökoturisztikai infrastruk-
túra segítségével pedig az er-
dõk évente 40-50 millió
látogatót fogadnak. 

Prof. dr. Fábián Attila, a
Soproni Egyetem rektora
bejelentette, hogy a fenntarthatóságot
az oktatási és a kutatási tevékenysége
középpontjába állító intézmény új,
összesen közel kétmilliárd forintos költ-
ségvetésû kutatási programot indít az
Innovációs és Technológiai Minisztéri-
um Tématerületi Kiválóság Programjá-
nak támogatásával. Az összesen 150
szakember közremûködésével megva-
lósuló ErdõLab projekt célja, hogy az
erdõalapú gazdaság területén valós
megoldási lehetõségeket kínáljon a klí-
maváltozás kihívásaira. 

A projekt célkitûzéseit bemutatva dr.
Borovics Attila, a SOE Erdészeti Tudomá-
nyos Intézet fõigazgatója figyelmeztetett,

hogy amennyiben nem fordítunk kellõ fi-
gyelmet az erdõk kezelésére, akkor a klí-
maváltozás hatására az erdõkben csök-
kenhet a produkciós képesség és
megnõhet a mortalitás. Ezért nemzetgaz-
dasági és klímavédelmi szempontból is
indokolt annak a vizsgálata, hogy a szén-
megkötési kapacitás megõrzésétõl

kezdve a biogazdaság fejlesztéséig mi-
lyen, a gyakorlatban is alkalmazható le-
hetõségeink vannak az erdõk fenntartha-
tó hasznosítására. A projekt keretében
olyan innovációkkal is foglalkoznak,
mint a szárazságtûrõ fafajok anyagát fel-
dolgozó fejlesztések, a zöld hõ elõállítá-
sa vagy a faalapú építõanyagok és szige-
telõanyagok fejlesztése. Összességében
az Erdõlab projekt céljai egybeesnek az
ENSZ által az Erdõk Nemzetközi Napja
alkalmából megfogalmazott iránymuta-
tással, amely a megújítható módon elõál-
lítható faanyag hasznosítására buzdít vi-
lágszerte – fogalmazott a fõigazgató.
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